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رویدادها

دی کاپریو در تظاهرات علیه ترامپ
بازیگ��ر مش��هور آمریکای��ی ب��ا رهب��ران 
سرخپوستان آمریکا دیدار و با آنها در راهپیمایی 
تغیی��رات آب و هوایی که ش��نبه گذش��ته در 
واش��نگتن دی سی برگزار ش��د شرکت کرد. به 
گزارش خبرگزاری مهر به نقل از س��ی ان ان، در 
فیلمی ویدئویی که از راهپیمایی سرخپوستان 
در ش��بکه سی ان ان پخش ش��د دی کاپریو نیز 
نشان داده ش��د. او در حالی که عینک زده بود 
پلاکاردی در دس��ت داشت که روی آن نوشته 
ش��ده بود: تغییرات آب وهوایی واقعی است. این 
راهپیمای��ی در صدمین روز حض��ور ترامپ به 
عنوان رئیس جمهور آمریکا و در اعتراض به وی 
برگزار شد. پایتخت آمریکا شنبه ۹ اردیبهشت 
صحنه تظاهرات هزاران نفری علیه سیاست های 
دونالد ترامپ درباره تغیی��رات آب و هوا بود. به 
گزارش خبرگ��زاری رویترز، ای��ن تظاهرات در 
حالی برگزار ش��د که دمای هوای واشنگتن ۳۳ 
درجه سانتیگراد بود که رکوردی در نوع خود در 
این وقت از سال محسوب می شود. دونالد ترامپ 
در کارزار انتخاباتی خود مساله تغییرات آب وهوا 

را دروغ خوانده بود.

رئیس سازمان سینمایی مطرح کرد
تغییرات در مدرسه ملی سینما

محمدمه��دی حیدری��ان، رئیس س��ازمان 
س��ینمایی اعلام کرد فعالیت های مدرسه ملی 
س��ینما نس��بت به گذش��ته تغییراتی خواهد 
داش��ت. محمدمهدی حیدریان، رئیس سازمان 
سینمایی درباره برنامه هایش برای مدرسه ملی 
سینما گفت: مدرسه ملی سینما جزو نخستین 
مکان هایی بود که من به آنجا س��ر زدم و اتفاقا 
نخستین جایی بود که برنامه آتی آن مشخص 
شد. وی افزود: در بازدیدی که داشتیم به دلیل 
اعلام سیاست های مان برنامه این مکان و سهم 
مدرس��ه ملی سینما مشخص شد. ما به همین 
منظ��ور یک کمیت��ه تخصصی ب��رای این امر 
اختصاص دادیم و این کمیته جلسات متعددی 
برگزار ک��رد، در این جلس��ات مدیرعامل خانه 
سینما، مشاور ارشد من، اعضای اصلی مدرسه 
و اس��تادان مدرس��ه و... حضور داشتند. آنها در 
جلس��ات مختلف به جمع بندی رسیدند که در 
همین هفته نتیجه این جلس��ات را به ما ابلاغ 
می کنن��د و برنامه آتی مدرس��ه چگونه خواهد 
بود. رئیس سازمان س��ینمایی عنوان کرد: این 
مدرسه تغییراتی نسبت به فعالیت های گذشته 
خود خواهد داشت اما به کار خود با یک سمت و 
سوی مرتبط با سازمان سینمایی ادامه می دهد، 
به طور کلی از نظر ما در سازمان سینمایی بخش 

مستقل غیرمرتبط چیز اضافه ای است. 

یک افتخار بین المللی دیگر 
برای »تنها میان طالبان«

»تنه��ا میان طالبان« برن��ده دیپلم افتخار 
جشنواره فیلم های پلیسی مسکو شد. مستند 
»تنه��ا میان طالب��ان« در هجدهمی��ن دوره 
 »DETECTIVE Film Fest «جش��نواره
که در مس��کو برگزار شد، در بخش »تروریسم 
-تهدیدی برای صلح« دیپلم افتخار جشنواره را 
کسب کرد. مستند »تنها میان طالبان«، ساخته 
محسن اس��لام زاده در اولین حضور بین المللی 
خود نی��ز، برنده جایزه بهترین مس��تند بلند 
جشنواره آتن آمریکا شد. در این بخش مستند 
»ویروسی برای فروش« از کشور روسیه موفق 
به دریافت تندیس بهترین فیلم شد. به گزارش 
تسنیم، »تنها میان طالبان« از تولیدات مرکز 
فرهنگی میثاق است و علیرضا شاهرخی عرضه 

بین المللی آن را برعهده دارد.

آخرین وضعیت اکران »دریاچه ماهی«
س��عید س��عدی از وضعیت اکران فیلم های 
 مری��م دوس��تی و احمدرضا معتم��دی گفت.

به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، سعید سعدی، 
تهیه کننده سینما با اش��اره به آخرین وضعیت 
اکران فیلم س��ینمایی »دریاچ��ه ماهی« گفت: 
پروان��ه نمایش این فیلم صادر ش��ده و به دنبال 
بستن قرارداد در زمان اکران مناسب هستیم که 
هنوز زمان دقیق قطعی نشده است. وی همچنین 
درباره اکران »راه رفتن روی سیم« اظهار داشت: 
این اثر در نوبت دریافت پروانه نمایش قرار دارد 
و منتظر جواب شورا هستیم. سعدی در پاسخ به 
این سوال که آیا اصلاحیه ای به »راه رفتن روی 
سیم« وارد شده، بیان کرد: هنوز فیلم دیده نشده 
که درباره اصلاحیه آن صحبتی ش��ود. »دریاچه 
ماهی« یکی از تولیدات امس��ال سینمای ایران 
در ژانر دفاع مقدس محسوب می شود.  »دریاچه 
ماه��ی« به قلم مصطفی رس��تگاری با مضمون 
دفاع مقدس روایتی دارد از شهدایی که هنوز بر 

کانال ماهی جا مانده اند.

تئاتر هنری متعهد است
ک��ورش زارعی گفت: ش��أن 
تئاتر دینی معمولاً با ایرادات 
وارده ای همچ��ون  اته��ام  و 
سفارش��ی ب��ودن تولید این 
نمایش ها تنزل پیدا می کند. 
به گزارش پای��گاه خبری حوزه هنری؛ کورش 
زارعی، مدی��ر مرکز هنرهای نمایش��ی حوزه 
هنری گفت: ماهیت و ذات تئاتر، هنری متعهد 
اس��ت که در قب��ال همه پدیده ه��ا، اتفاقات و 
رویدادهای رخ داده در مناس��بات بشری اقدام 
ب��ه واکن��ش ک��رده و آن را برای تنوی��ر افکار 
عمومی بیان می کن��د.  وی ادام��ه داد: با این 
استدلال بسیاری از اقشار مردم، تئاتر و فعالان 
آن را افرادی آزاداندیش و در عین حال متعهد 
می دانند که صرف نظر از اینکه خود را در بیان 
مس��ائلی که جامعه انس��انی بدان مبتلاست 
متعهد و مسؤول تصور می کنند اما با نگرشی 
انس��انی و آزادمنشانه به طرح مسائل گوناگون 
پرداخته و گرایش به هیچ جریان و تفکر خاصی 
ندارند. زارعی با اش��اره به اینکه چنین تصوری 
قابل احترام و اصولی است، تصریح کرد: با این 
وجود نباید از این موضوع نیز غافل ش��ویم که 
امروز هنر به عنوان یک وسیله و بازار بیانی در 
خدمت انسان است و تئاتر به عنوان خالص ترین 
و بی پیرایه ترین هنرهای انسانی از دیرباز، نقش 
روش��نگری و آگاهی بخش��ی به مخاطب خود 
را داش��ته اس��ت لذا در صورت بیان درست در 
چارچوب اصولی و هدفمند می تواند مروج هدف 

و مشرب فکری خاصی باشد.  

»بی چشم داشت« در نمایشگاه کتاب
مجموعه ش��عر »بی چشم داش��ت« سروده 
موس��ی عصمتی ب��ا خط بریل ب��رای مطالعه 
نمایش��گاه  دوره  س��ی امین  در  روش��ندلان 
کت��اب تهران عرضه خواهد ش��د. ب��ه گزارش 
تسنیم، مجموعه ش��عر »بی چشم داشت«، اثر 
موسی عصمتی، ش��اعر روشندل به خط بریل 
برای مخاطبان روش��ندل در س��ی امین دوره 
نمایش��گاه کتاب ته��ران عرضه خواهد ش��د. 
این اثر که پیش از این به کوش��ش انتش��ارات 
شهرستان ادب به چاپ رس��یده بود، از سوی 
فرهنگسرای خاوران در این قالب منتشر شده 
است. »بی چشم داشت« اولین تجربه عصمتی 
اس��ت که در قالب کتاب منتش��ر شده است. 
کتاب از 2 بخش کلاس��یک و سپید تشکیل 
ش��ده و محمدکاظم کاظمی نیز بر آن مقدمه 
نوشته است. در بخش نخست که سروده های 
کلاسیک شاعر ارائه شده، اشعاری با مضامین 
اجتماعی، تغرلی و... دیده می ش��ود. ش��اعر در 
بخش شعر سپید نیز تجربه های شخصی اش از 

دوره نابینایی را بیان کرده است.

شجاعی طباطبایی: 
»داد« تلنگری به مسؤولان است

سیدمسعود شجاعی طباطبایی، مدیر خانه 
کاریکاتور انقلاب و س��ایت ای��ران کارتون که 
چندی پیش به عنوان چهره سال جبهه فرهنگی 
انقلاب اسلامی انتخاب ش��د، در گفت وگویی 
پیرام��ون مس��تند »داد« که ب��ه برخوردهای 
نادرس��ت با اعتراضات صنفی می پ��ردازد و در 
اکران های خود با برخی حواشی نیز همراه بوده 
است، گفت: مستند »داد« به لحاظ ساختار و 
فرم روایی کار بسیار خوبی بود و کاملا مشخص 
است روی ساخت آن بخوبی فکر و برنامه ریزی 
صورت گرفته اس��ت؛ ش��کل کلی مستند به 
صورتی بود که مخاطب را از ابتدا تا انتها با فراز و 
فرودهای مستند همراه کرد. این کاریکاتوریست 
افزود: کارگ��ردان قواعد کار را به خوبی رعایت 
کرده و با الفبای کار س��ینما و مس��تند کاملا 
آشناس��ت؛ بر این اس��اس پیش بینی می کنم 
سازندگان چنین مستندهایی آینده خوبی در 
سینمای ایران داشته باشند. شجاعی طباطبایی 
این مستند را حاوی ۳ روایت مختلف دانست 
و خاطرنش��ان کرد: در مستند »داد« ما شاهد 
روایت ۳ ماجرا هستیم، ماجرای نخست مربوط 
به سیس��تم حمل و نقل کشور بود، بحث دوم 
مرتبط با پرس��تاران و سومین و آخرین بحث 
نیز شلاق خوردن کارگران معدن طلا در آق دره 
بود. وی اضافه ک��رد: هرکدام از این ۳ موضوع 
خ��ود به تنهای��ی این قابلیت را دارد تا س��وژه 
س��اخت مستند بسیار خوبی شوند و مخاطب 
نیز از لحاظ داس��تانی خط مشخصی را دنبال 
می کرد و به نتیجه می رس��ید، زیرا این امکان 
وجود دارد مخاطبان با مش��اهده این مستند و 
در برخورد با ۳ موضوعی که در آن بیان می شود 
در ارتباط دادن آنها با یکدیگر مقداری با مشکل 
روبه رو شوند. این کاریکاتوریست تصریح کرد: 
مخاطبان اصلی مستند »داد« در درجه نخست 
مردم جامعه هس��تند اما در میان مس��ؤولان، 
آنهایی که باید پاسخگوی اینگونه مسائل باشند، 
لازم است این مستند را به دقت تماشا کنند و 
راه حل مناسبی را برای رفع این مشکلات ارائه 
دهند؛ نکته مهم اینکه با دیدن مستند »داد« 
باید تلنگری به مس��ؤولان زده شود تا مراقب 

مجموعه زیردست خود باشند.

نص��رت الله  ش�همیرزادی:  محس�ن 
محمودزاده  از جمله نویس��ندگان مطرح 
دفاع مقدس اس��ت که آث��ار پرمخاطب او 
هرس��اله مجبور به تجدید چاپ هستند. 
ب��ه گ��زارش »وطن ام��روز«،  وی  بعد از 
جنگ در حالی که کارشناس��ی ارشد در 
جامعه شناسی را دنبال می کرد، به ادبیات 
داستانی دفاع مقدس روی  آورد. قصه های 
او برخلاف آثار مشابه در ادبیات داستانی، 
از پیش��ینه تحقیقات��ی بس��یار عمیقی 
برخوردارن��د. او برای پژوهش پیرامون هر 
شخصیت ده ها سال زمان گذاشته و نتیجه 
پژوهش ه��ای خود را در قالب داس��تانی 
منتشر می کند. محمودزاده علاوه بر حرفه  
نویسندگی، مدیری موفق در صنعت فرش 
و مدیریت منابع انسانی است که به گفته 
خودش این شغل موجب شده تا بتواند به 
صورت مس��تقل نویسندگی و پژوهش را 

دنبال کند. او در نمایش��گاه کتاب امسال »محمد، 
مسیح کردس��تان« را در بازار نشر دارد، کتابی که 
تحقیق و نگارش آن ده ها س��ال به طول انجامیده 
اس��ت. به همین بهانه با او به گفت وگو نشس��تیم 
 و وی از زوای��ای پنه��ان دنی��ای نویس��ندگی اش 

برای مان گفت.
***

 از چه زمانی وارد عرصه نویسندگی دفاع مقدس 
شدید؟

در روزهای اول جنگ به عنوان یک داوطلب به 
خوزستان رفتم و سر از سوسنگرد درآوردیم، حدود 
4 ماه در محور هویزه و سوس��نگرد به عنوان یک 
رزمنده فعالیت داشتم تا اینکه عملیات نصر یا همان 
هویزه آغاز ش��د و من به همراه حسین علم الهدی 
به این عملیات پیوس��تم. این عملیات خاصی بود 
که 2 روز طول کش��ید و بچه های سپاه و رزمنده 
در محاص��ره قرار گرفتن��د؛ از آن محاصره فقط  6 
نف��ر زنده بیرون آمدند که یک��ی از آنها بنده بودم. 
در آن عملیات از ناحیه دست چپ بشدت مجروح 
شدم. زمانی که در بیمارستان بستری بودم افرادی 
که برای عیادتم می آمدند سوال های زیادی راجع به 
حوادثی که اتفاق افتاده بود می پرسیدند به طوری 
که بنده از پاس��خ به این سوالات خسته شده بودم 
و برای اینکه هر بار مجبور به توضیح وقایع نش��وم 
شروع به نوش��تن خاطرات آن عملیات کردم. بعد 
از آن خیلی ه��ا گفتند این خاطرات قابلیت تبدیل 
ش��دن به کتاب را دارد، این کتاب در سال 62 بنا 
بود توس��ط تبلیغات سپاه چاپ ش��ود ولی قبل از 
چاپ به دست مقام معظم رهبری که در آن دوران 
رئیس جمهور بودند، رسید. ایشان مقدمه ای بسیار 
زیبا بر کتاب نگاش��تند و به م��ا پیغام دادند که به 
فلانی بگویید دیگر به بخش مهندس��ی نرو،  بلکه 

برو بنویس.  
 بعد از پیش�نهاد مقام معظم رهبری نویسندگی 

حرفه ای را آغاز کردید؟
بله! از آن پس دیگر به صورت حرفه ای ش��روع 
ب��ه نوش��تن ک��ردم و کتاب های »ش��ب های قدر 
کرب��لای5«، »مرثیه حلبچه«، »بام کردس��تان« 
را نوش��تم و مطال��ب زی��ادی را در روزنامه ه��ای 
مختلفی مثل اطلاعات منتش��ر ک��ردم که تحت 
عنوان »حماس��ه نگار« چاپ می شد. من در جنگ 
سعی می کردم در عملیات ها حضور داشته باشم و 
مشاهدات خودم را به صورت واقعه نگاری بنویسم، 
مث��لا در عملی��ات کربلای 5 به طور مس��تقیم با 
بچه های هر گردان وارد عملیات می ش��دم و صبح 
همه مشاهداتم را می نوشتم که همه آنها در کتاب 

»شب های قدر کربلای5« چاپ شد.
 بع�د از جن�گ چط�ور؟ دیگر عملیات�ی نبود تا 

واقعه نگاری کنید.
م��ن بعد از جنگ یک طرح ری��زی برای خودم 
داشتم و دنبال این بودم که اگر تاریخ بپرسد چگونه 
این جنگ منجر به پیروزی امام ش��د، در حالی که 
امام در یک طرف و عراق با شیوه روسی و ابزار های 
غربی و آمریکایی در طرف دیگر بودند؟ پاسخی به 
آن بدهم. این اتفاق با عقل ظاهری جور در نمی آید 
و این سوال درستی است که تاریخ خواهد پرسید. 
من به دنبال پاسخی برای سوال تاریخ بودم. جواب 
من اینگونه است که امام آدم هایی در جنگ داشت 
که به اعتبار آنها توانس��ت این حماسه را رقم بزند. 
امام در واق��ع به آدم هایی اصالت داده بود که هیچ 
چیزی نمی توانس��ت اعتقادشان را تغییر دهد. من 
برای این کار چند ش��خصیت متفاوت در جنگ را 
انتخاب کردم، هرکدام از فرماندهان جنگ ویژگی 
مخصوص خودشان را داشتند. به طور مثال حسین 
خرازی بس��یار به احمد کاظمی شباهت دارد ولی 
به حس��ن باقری نزدیک نیست. حسن باقری مغز 
متفکر جنگ اس��ت در حالی که حسین خرازی را 
می ت��وان  پدر مدیریت بحران در عملیات خواند و 
محمد بروجردی تسخیرکننده قلوب مردم است. 
یافتن شخصیت های تاثیرگذار دفاع مقدس و تبیین 
آنها پاسخ من به تاریخ است. اینها با همه تفاوت شان 
در یک وجه مش��ترک اند و آن اطاع��ت از رهبر و 
مقوله ولایت شناس��ی و ولایت مداری است. در دل 

تبیین ای��ن آدم ها، وقایعی از  جنگ را می آورم که 
تبدیل به رخدادهای اصلی ایران و عراق می ش��ود.  
اینها به مطالعات عمیق و بسیار دقیقی احتیاج دارد 
تا مس��ائل پشت پرده و غیرظاهری فهم شود. باید 
فهمید چگونه یک بس��یجی گمنام به نام حسین 
خرازی با استفاده از امکانات عراق تبدیل به فرمانده 
گروهان، گردان، تیپ و لشکر می شود؟ بنده اینها 
را پروژه خودم قرار دادم و بدون درخواست از هیچ 
نهاد و ارگانی کار خودم را پیش می برم. بعد از جنگ 
کتاب های بسیاری درباره شخصیت شهدا نگاشته ام، 
مانن��د »عقیق« پیرامون ش��هید خرازی، »س��فر 
سرخ« درباره شهید علم الهدی، »مسیح کردستان« 
پیرامون ش��هید بروجردی، رقص مرگ که در دل 

اسرائیل نوشتم و... .
 داستان »رقص مرگ« چیست؟

در جلس��ه ای که ما )گروه جه��اد( با حزب الله 
لبنان داش��تیم، رهبر حزب الله لبنان به وزیر جهاد 
گفت��ه بود م��ا می خواهیم تجربه جهاد را داش��ته 
باشیم، ایشان هم در حین انتقال تجربه های جهاد 
گفتند یکی از موفقیت های جهاد در ثبت خاطرات 
است. دبیرکل حزب الله هم گفت ما بشدت نیاز به 
چنین کاری داریم و امکانش هست که محمودزاده 
را چن��د ماه به ما قرض بدهی��د؟ و اینگونه بود که 
ما راهی لبنان شدیم. به جنوب لبنان رفتم و طی 
ی��ک ماه عملیات هایی را که حزب الله انجام می داد 
ثب��ت می کردی��م. در دل ای��ن عملیات ها به یک 
سوژه بس��یار بکری رسیدم و گفتم من می خواهم 
روی ای��ن کار کنم. در واقع س��وژه من منطقه ای 
بین مرز اسرائیل و لبنان بود که درواقع اسرائیلی ها 
در آنجا حضور داشتند. مسؤولان حزب الله گفتند 
رفتن به آنجا بس��یار سخت و ناممکن است و از ما 
اصرار و از آنها انکار. اما پاسپورتم را دادم به سفارت 
و گفتم با اجازه ش��ما 20 روز بی هویت می شویم و 
بعد ان ش��اءالله بازمی گردیم. بچه های حزب الله که 
وضع را دیدند 2 راهنما برای ما گذاش��تند و در آن 
موقع بود که متوجه شدند ما چه کار های سخت تر 
از ای��ن در جنگ خودمان انجام داده ایم و جنگ تا 
چه حد م��ا را در چنین کارهایی پخته و با تجربه 
کرده است. برآورد ما این بود که صبح قبل از طلوع 

آفتاب حرکت کنیم و انتهای 
شب بازگردیم به مرز خودمان 
و چند ش��ب کار ب��ه همین 
ص��ورت ادامه داش��ت. در این 
مدت به اس��ناد بسیار خوبی 
دسترس��ی پیدا کردیم و خدا 
هم لطف کرد توانستیم یکی 
از بازمانده ه��ای آن عملیات را 
در بعلب��ک لبنان پیدا کنیم و 
در نهایت رمان »رقص مرگ« 

خروجی این کار بود. 
 گویا در برهه ای می خواستید 
ب�ه فیلمس�ازی بپردازید ولی 
ب�ا توصی�ه آوینی ای�ن کار را 

نکردید.
بل��ه! من س��عی می کردم 
تحقیقاتم بعد از جنگ را  بسیار 
عمی��ق و جامع انج��ام دهم. 
همین تحقیقات خوراک خوبی 

برای فیلمسازان بود که بیایند و سوژه های نابی را 
در اختیارش��ان قرار دهم، به طور مثال »دیده بان« 
حاتمی کیا برخاسته از همین تحقیقات بود. بسیاری 
به من می گفتند خودت چرا فیلم نمی سازی. یک 
کتاب مخاطبش نهایتا 10 هزار نفر هستند اما یک 
فیلم را چند ده میلیون نفر می بینند. از آن به بعد 
بود که من وارد فیلمنامه نویسی شدم و به صورت 
جدی دنبال فیلمسازی رفتم، طرح های سینمایی 
من تصویب شد و بنا داشتم اولین اثر سینمایی را 
درباره عملیات خیبر بسازم.  یک روز آوینی به من 
گفت چرا می خواهی وارد فیلمسازی شوی؟ من هم 
دلایلم را برای او ش��رح دادم. ایشان یک استدلالی 
داش��ت و می گفت من به شما نمی گویم وارد این 
عرصه نش��و چون خودم در کار فیلمسازی هستم، 
بلکه اگر ش��ما  نویس��ندگی  را ادامه دهی، یقین 

داشته باش آثارت مبنای بسیاری از فیلمسازهای 
بزرگ خواهد شد. چون آنها در آینده بشدت دچار 
فقر سوژه خواهند ش��د که در آن صورت یا دست 
از س��ینمای دفاع مقدس می کشند یا به فیلم های 
س��طحی روی خواهند آورد. متوجه ش��دم آوینی 
اس��تراتژی خیلی خوب��ی را تعریف کرده اس��ت، 
استدلالش را پذیرفتم و دیگر به دنبال فیلمسازی 

نرفتم. 
  بروی�م س�راغ کت�اب جدیدت�ان، چرا ش�هید 

بروجردی و چرا »مسیح« کردستان؟
وقت��ی در زندگی ش��هید بروج��ردی تحقیق 
می کردم متوجه ش��دم زندگی قب��ل از انقلاب او 
کم از بعد انقلابش نیس��ت. من سال 76 جلد اول 
کتاب بروجردی را نوش��تم. در جلد دوم که ایشان 
وارد کردس��تان می شوند، یک تحول عظیمی پیدا 
می کنند و استراتژی و دیدگاه های ایشان چندلایه 
می ش��ود. راهبردهای او هم سیاسی هستند، هم 
اجتماعی و هم نظامی و امنیتی. رفتار او نظریه ای 
امنیتی در ارتباط با مردم را خلق می کند. باید روی 
آنها بسیار کار می کردم و این ویژگی ها چیزی نبود 
که در روایت های رس��می از او بتوان دریافت. بابت 
همین باید صبر می کردم و مصاحبه های فراوان و 
طولانی با ش��خصیت های برجسته کشوری انجام 
می دادم. همه اینها انجام ش��د و با پیاده س��ازی و 
تحلیل آنها متوجه ش��دم این ش��هید حکومت بر 
قلب ها را در دستور کار فرماندهی اش قرار داده است. 
این روند ادامه پیدا کرد و او »مسیح« کردستان شد. 
الان بسیاری از مردم کردستان می گویند بعد از 2 
قرن یک مرد به کردستان آمد اما نامردی نکرد. این 
مرد هنوز در قلب کردس��تانی ها مانده است و یک 
نظامی بسیار خلاق تبدیل به یک اندیشمند فلسفی 
می شود که بر قلب ها حکومت می کند. این موفقیتی 
بود که اگر مسؤولان نظام به آن توجه داشته باشند 

می توانند از این تئوری استفاده بسیاری کنند. 
 چرا بین انتش�ار جلد یک و  دو،  20  سال فاصله 

افتاد؟
من جلد اول را نوشتم تا بهانه ای داشته باشم که 
او را وسیع و عمیق ببینم. چون جلد اول 70 هزار 
فروش داشته بود و همه تشنه آن بودند که ببینند 
ادام��ه قص��ه  بروج��ردی چه 
می شود، برای همین  خیلی ها 
می پرسیدند که جلد دوم چه 
ش��د؟ ولی م��ن روش خاص 
خودم را داشتم و بدون عجله 
کاملا درباره ابعاد شخصیتی او 
پژوهش کردم. الان جلد 1و2 
همزمان در »محمد، مس��یح 
کردستان« منتشر شده است. 
البته باید گفت کاربرد واژه های 
»محمد« و »مسیح« در عنوان 
کتاب دارای لایه های متفاوتی 
از معانی هس��تند. در همین 
2 م��اه ه��م این کت��اب ۳ بار 
تجدید چاپ ش��د و به ش��کر 
خدا اس��تقبال بسیار خوبی از 

آن شده است.
در  مکت�وب  آث�ار  عم�ده   
به  زمینه دفاع مقدس، مربوط 
خاطره نگاری و ضبط مستندات است. در حالی که 
شما قصه نویس�ی و درام پردازی را وارد این ادبیات 
کردید. به نظر ش�ما چ�را هنوز ادبیات داس�تانی 

دفاع مقدس رشد چندانی نکرده است؟
البته ما اس��م این ژانر را زندگینامه داس��تانی 
گذاشتیم، یک کتابی در همین زمینه هم منتشر 
ش��ده که فرق زندگینامه داس��تانی با رمان  و مرز 
آنها را مش��خص می کند اما چرا م��ن این روش را 
انتخاب کردم؟ چون مخاطب محمودزاده در دنیای 
امروز و آینده »جوانان«ی هستند که از تاریخ سوال 
دارند. جوانان هم نمی تواند خیلی با مس��تندات و 
خاطره نگاری های دفاع مقدس ارتباط برقرار کنند 
و جذابیت��ی برای آنها ندارند. ب��ه طور مثال تصور 
کنید من 15 هزار صفحه نوار پیاده ش��ده دارم که 
آن را تبدیل به یک رمان می کنم، خواندن 15 هزار 

صفحه مصاحبه پیاده ش��ده  برای جوان 
نه امکانپذیر اس��ت و نه برای او جذابیتی 
دارد. اگرچه این کار سخت است اما وقتی 
روایت من از یک بچه صغیر 8 ساله در دل 
روستا آغاز و او تبدیل به بروجردی بزرگ 
می شود، باعث می شود مخاطب جوان هم 
باور کند که خودش هم می تواند تبدیل به 
چنین شخصیتی شود. این ارتباط گیری با 
قش��ر جوان و همذات پنداری او برای من 
بسیار مهم بود. من ملاقاتی با مقام معظم 
رهبری داش��تم و در آن درباره سفر سرخ 
که ایش��ان هم یکی از راویان کتاب است، 
صحبت می کردیم.  ایش��ان فرمودند این 
کار شما بسیار خوب است که جنگ را به 
صورت داستانی درمی آوری و مخاطبانت 
را بیشتر می کنی. حالا در این میان بالا و 
پایین شدن یک بخش کوچک زیاد مهم 
نیست. از قول من بنویسید که با این روش 
بسیار بیش��تر می توانید با مردم رابطه برقرار کنید 
و به مردم منتقل کنید که در جنگ چه گذش��ت. 
تیراژ های کتاب هم نشان می دهد مخاطبان نسبت 
به اینگونه نوشتار اشتیاق بیشتری نشان می دهند. 

 ش�ما در کنار اینکه یک مدیر موف�ق در عرصه 
فرش و منابع انسانی هستید، در زمره نویسندگان 
حرفه ای و موفق هم محس�وب می ش�وید. چگونه 
می توان نویسنده موفقی بود و از راه دیگری ارتزاق 

کرد؟
اس��اس کار این است که بپذیریم هنر در ظرف 
خاصی نمی گنجد و همچنین هنرمندان بزرگ در 
هیچ ارگانی نگنجیده اند. شما ببینید ارگان هایی که 
درباره  ادبیات جنگ فعالیت می کنند، هزینه هایشان 
چندمیلیارد تومان در س��ال است و به چه میزان 
موفق بوده اند؟ وقتی نویس��ندگی تبدیل به شغل 
و کسب و کار ش��ود، به نظرم امکان ندارد که آثار 
مان��دگاری در ادبیات به جا بگذارند. از طرف دیگر 
من وقتی بخواهم چنین فرد مس��تقلی باش��م که 
17 س��ال با خرج خودم سفرهای بسیار طولانی و 
متعددی به کردستان کنم باید منبع درآمدی برای 
تولید چنین آثاری داشته باشم. به همین خاطر من 
از تخصص کار مدیریتی که در جهاد داشتم استفاده 
کرده و در مدیریت منابع انس��انی به جایی رسیدم 
که هیات مدیره 150 شرکت بزرگ را انتخاب کنم. 
از نظر من این شغل و آن حرفه ام 2 جهان متفاوتی 
اس��ت که در آن واحد می توان در هر دو موفق بود 
و آنه��ا را مکمل یکدیگر کرد به گونه ای که تزاحم 
و تداخلی برای یکدیگر ایجاد نکنند. از سویی این 
منبع درآمد توانسته به کیفیت آثارم کمک شایانی 
کند. خیلی از کتاب ها بابت محدودیت بودجه و...  با 
5 تا نوار جمع می شوند در حالی که پیش آمده من 
برای  یک صفحه، 4 ماه تحقیق کردم و اگر ش��غل 
من نویسندگی می بود این کار عملا ناممکن می شد. 
اگر شما در ادبیات جهان هم جست وجویی انجام 
دهید متوجه خواهید شد که بسیاری از نویسندگان 
مطرح دنیا نیز همین روی��ه را پیش گرفته اند. در 
حالی که بسیار مشاهده می کنیم بسیاری از افرادی 
ک��ه خواس��تند از راه قلم گذران معیش��ت کنند، 
متاس��فانه  به س��ختی افتاده و در این امر چندان 
موفق نبوده اند. البته ادامه این مسیر نویسندگی با 
وجود مشاغل پردرآمد بسیار سخت است و شهدا 
بس��یار کمک کرده اند که پایم در این مسیر قطع 

نشود و آنچنان به مادیات دنیا گره نخوریم. 
 الان جز ش�هید حسن باقری پروژه دیگری را در 

دستور کار دارید؟
یکسری پروژه های کلان و بلندمدت دارم و یک 
امور کوتاه مدت. پروژه بلندمدتم مربوط به ش��هید 
حس��ن باقری اس��ت که »مغز متفکر« جنگ نام 
دارد. این کار بس��یار سنگین و حساس است، من 
باید تکلیف خرمشهر را مشخص کنم، تکلیف اینکه 
چطور یک جوان عکاس تبدیل به استراتژیس��ت 
جنگ می شود؟ و... این بحث بسیار سنگینی است 
که بتوانیم به گونه ای روایت کنیم که باورپذیر باشد 
چون یک ش��به این اتفاق نیفتاده است. من تا حد 
زیادی شخصیت ایشان را تجزیه تحلیل کرده ام و 
در اواخر مسیر پژوهش قرار دارد. اما کار کوتاه مدتم 
مجموعه داس��تانی کوتاهی به اس��م »آدم شویی« 
است که به قصه جانباز هایی بر می گردد که امثال 
ما و ش��ما و مس��ؤولان آنها را فراموش کرده ایم. با 
انتشار این داستان ممکن است به خیلی ها بر بخورد 
اما ایرادی ندارد، باید به داد این جانبازان رس��ید و 

ان شاءالله امسال چاپ خواهد شد.
گفتنی است از جمله آثار محمودزاده می توان 
به کتاب های زیر اشاره کرد که مخاطبان می توانند 
آن را در نمایش��گاه کتاب تهیه کنند. »ش��ب های 
قدر کربلای پن��ج«، »رقص مرگ«، »سنگرس��از 
بی سنگر«، »مسیح کردس��تان«، »عقیق«، »سفر 
سرخ«، »بس��تر آرام هور«، »فریاد برآور شلمچه«، 
»پای گلدسته کوهستان«، »بعد از محمدالدوره« 
و»ب��ام کردس��تان«.همچنین »محمد، مس��یح 
کردس��تان« زندگینامه داس��تانی  شهید محمد 
بروجردی را روایت می کند که توس��ط انتش��ارات 

روایت فتح به چاپ رسیده است.

گفت وگوی »وطن امروز« با نصرت الله محمودزاده نویسنده کتاب »محمد، مسیح کردستان«

برای پاسخ به تاریخ می نویسم
اخبار

وطن امروز  شماره 2148  دوشنبه 11 اردیبهشت 1396

سوژه من منطقه ای بین مرز اسرائیل 
و لبنان بود که درواقع اس�رائیلی ها 
در آنجا حضور داش�تند. مسؤولان 
حزب الله گفتند رفتن به آنجا بسیار 
سخت و ناممکن است و از ما اصرار و 
از آنها انکار. اما پاسپورتم را دادم به 
سفارت و گفتم با اجازه شما 20 روز 
بی هویت می ش�ویم و بعد ان شاءالله 

بازمی گردیم


